
Consell General de les Valls

Acta Núm. 1/1991

Continuació de la Sessió Tradicional de Sant Tomàs
del dia 21 de desembre de 1990 - Reunió del dia 18 de gener de 1991.

El dia 18 de gener de 1991, divendres, es reuneix a Casa de la Vall el M.I. Consell General
de les Valls, degudament convocat, per tal de continuar la celebració de la Sessió Tradicional
de Sant Tomàs, d’acord amb l’ordre del dia següent:

8. Examen i aprovació, si escau, del Projecte de Llei de modificació de
l’article 7 de la Llei sobre la Pensió de Vellesa No Contributiva del M.I.
Consell General del 20 de maig de 1988.

9. Examen i aprovació, si escau, del Projecte de Llei de modificació de la
Llei de creació de l’Ens Forces Elèctriques d’Andorra (F.E.D.A.).

10. Debat relatiu a les preguntes formulades pels MM.II. Srs. Jordi Font
Cabanes, Enric Pujal Areny i Josep Cases Baró, relatives a l’àmbit sanitari,
(Reg. Núm. 414-A).

11. Resposta oral del M.I. Govern, a la pregunta formulada pels MM.II.
Srs. Jordi Font Cabanes, Enric Pujal Areny i Albert Pintat Santolaria,
relativa a l’execució del Pressupost General de 1990, (Reg. Núm. 423-A).

12. Resposta oral del M.I. Govern, a la pregunta formulada pels MM.II.
Srs. Jordi Mas Torres, Josep Garrallà Rossell i Josep Cases Baró, relativa
a la radiodifusió, (Reg. Núm. 436-A).

13. Proposta de resolució de la sol.licitud Núm. 53.438, presentada pels
Srs. Simó Duró Coma, Jordi Llovera Massana i Roger Rossell Vilaginés.

14. Proposta de resolució de la sol.licitud Núm. 55.304, presentada pels
Srs. Simó Duró Coma, Jordi Llovera Massana i Roger Rossell Vilaginés.

Sota la presidència dels MM.II. Srs. Josep Maria Beal Benedico i Josep Casal Puigcernal,
Síndic General i Sub-Síndic General, respectivament, assisteixen els membres següents:

Per Canillo Els MM.II. Srs. Climent Palmitjavila Torres, Antoni Casal Man-
dicó, Jordi Font Cabanes i Miquel Casal Casal.



Per Encamp Els MM.II. Sr. Jordi Mas Torres i Isidre Torres Pons.

Per Ordino Els MM.II. Srs. Joan Naudi Ambatlle, Enric Dolsa Font, Joan
Martínez Benazet i Josep Mª Armengol Adellach.

Per La Massana Els MM.II. Srs. Francesc Grau Esplandiu, Josep Garrallà Ros-
sell, Josep Mª Rossell Pons i Xavier Montané Esplandiu.

Per Andorra la Vella Els MM.II. Srs. Jordi Farràs Forné, Antoni Armengol Vila, Ro-
bert Cassany Vila i Josep Anton Ribes Roca.

Per Sant Julià de Lòria Els MM.II. Srs. Joan Jordi Areny, Josep Cases Baró, Albert Pintat
Santolaria i Joan Obiols Camillo.

Per Escaldes-Engordany Els MM.II. Srs. Miquel Aleix Areny, Marcel.lí Albós Riba, Ramon
Canut Bové i Xavier Espot Miró.

Els MM.II. Srs. Roc Rossell Dolcet i Enric Pujal Areny de la Parròquia d’Encamp, han
excusat la seva absència.

Assisteix també el M.I. Sr. Oscar Ribas Reig, Cap de Govern, acompanyat dels MM.II.
Srs. Jaume Bartumeu Cassany, Guillem Benazet Riba, Joan Santamaria Tarré, Antoni Armengol
Aleix i Ladislau Baró Solà, Consellers Executius.

Finalitzada la comprovació dels membres assistents, el M.I. Sr. Síndic General declara
oberta la reunió, a dos quarts de cinc de la tarda.

Seguidament, es dóna lectura a l’ordre del dia i, abans d’iniciar l’examen dels punts en
ell referits, el M.I. Sr. Síndic General fa donar lectura a una carta que ha rebut del M.I. Sr. Enric
Pujal, el tenor literal de la qual és:

“Molt Il.lustre Senyor Síndic,

Per la present lamento comunicar-li que no podré assistir a la sessió del Consell General
convocada pel proper dia 18 del mes que som. En efecte, pensant que en tota lògica i
com és costum, una sessió que ha d’acabar l’ordre del dia del Consell Ordinari de Sant
Tomàs se celebraria la primera setmana de l’any, o, en tot cas a primers de gener, vaig
programar un viatge inajornable entre el 14 i el 30 de gener. Constato, amb sorpresa,
que ha estat convocada quasi un més després, cosa al meu entendre, ben poc adient,
donada la gran quantitat de temes importants ajornats, per bé que entri dins les
atribucions del càrrec que Vª M.I. Sria. ostenta.

Malgrat el què, i havent-hi un seguit de qüestions que m’interessen de manera especial,
li prego vulgui fer constar en Acta les dues manifestacions que acompanyo per escrit.
La primera es refereix a la resposta que dóna el Conseller de Sanitat a les preguntes
fetes, entre altres, per jo mateix. La segona fa referència a l’informe de la Comissió
legislativa de Sanitat i Benestar Social sobre el Projecte de Modificació de l’article 7 de
la Llei sobre Pensions de Vellesa No Contributives.
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Agraint-li que quedi constància en l’Acta de la sessió de les meves dues manifestacions,
així com d’aquesta carta, rebi, M.I. Sr. Síndic el testimoni de la meva millor i més
distingida consideració.”

El M.I. Sr. Síndic General diu que els escrits annexos a la carta es llegiran posteriorment.

Seguidament proposa al Ple de la Cambra l’aprovació de la declaració següent:

“El M.I. Consell General de les Valls d’Andorra, considerant que els andorrans som
ciutadans del món, i tenint en compte que el nostre sempre ha estat un país de pau,
manifesta, en relació amb el conflicte bèl.lic del Golf Pèrsic, el seu desig de que la
situació internacional retrobi la normalitat en els millors terminis i regni la pau al món,
evitant-se provocar víctimes innocents.”

La declaració resulta aprovada per assentiment.

8. Examen i aprovació, si escau, del Projecte de Llei de modificació de l’article 7 de
la Llei sobre la Pensió de Vellesa No Contributiva del M.I. Consell General del 20 de
maig de 1988.

El M.I. Sr. Síndic General fa donar lectura al Projecte de Llei i a l’informe elaborat per
la Comissió legislativa de Sanitat i Benestar Social.

El M.I. Sr. Miquel Aleix demana que s’estableixi una moratòria i es continuï aplicant la
Llei de la Pensió de Vellesa no Contributiva tal i com s’ha fet fins ara, fins i tant no s’aprovi la
Llei sobre pensions de beneficència a la qual s’ha fet referència.

El M.I. Sr. Jordi Mas veu que hi ha una contradicció entre la posició de la Comissió
legislativa i la posició del Govern. Manifesta que està d’acord amb la proposta feta pel M.I.
Sr. Miquel Aleix i demana a la Comissió per què proposen d’anul.lar la moratòria actual, com
es troba l’elaboració de la llei de pensions i a quantes persones afecta la pensió existent.

El M.I. Sr. Joan Martínez explica que la Comissió va fer la proposta considerant que la
moratòria aprovada l’any 1988 ja cobria pràcticament a tots els possibles afectats i amb la
voluntat de revisar la legislació sobre pensions de beneficència, treball aquest que actualment
està encara en curs, motiu pel qual considera vàlida la proposta feta pel M.I. Sr. Miquel Aleix,
ja que no modifica el sentit de la voluntat de la Comissió. Afegeix que afectava a unes
cinquanta persones, segons informació que els va facilitar el Conseller de Treball i Benestar
Social.

El M.I. Sr. Josep Cases diu que està d’acord amb la proposta feta pel Govern, actualitzant
la data de compliment dels 65 anys al 30 de setembre de 1991.

El M.I. Sr. Francesc Grau considera que la proposta feta pel M.I. Sr. Miquel Aleix és
raonable i que potser seria bo que la Comissió retirés o modifiqués el seu informe per facilitar
la votació.

El M.I. Sr. Josep Cases repeteix la seva proposta de modificar la data límit al 30 de
setembre de 1991. Explica que aquesta pensió afecta a poques persones, gairebé totes elles
de nacionalitat andorrana, d’edat avançada i generalment amb problemes de salut i pocs
recursos econòmics als quals beneficia molt el fet de poder gaudir dels drets a la C.A.S.S. a
través d’aquest sistema.
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El M.I. Sr. Cap de Govern manifesta que el Govern està d’acord amb la modificació de
dates proposada.

El M.I. Sr. Isidre Torres demana quin tractament es donarà a les sol.licituds que es
trobaven en tràmit.

El M.I. Sr. Conseller de Treball i Benestar Social diu que les sol.licituds entrades es
tramitaran segons el que avui s’acordi i que la llei també hauria de precisar la data fins la qual
es poden entrar les noves peticions.

El M.I. Sr. Joan Martínez proposa que, si en algun moment es suspèn la sessió, la
Comissió pugui replantejar la seva proposta en el sentit que s’ha evocat i redactar-ne una de
nova.

El M.I. Sr. Síndic General està d’acord en que la Comissió redacti una nova proposta en el
decurs d’una suspensió de sessió. A continuació fa donar lectura a l’escrit que li ha adreçat el M.I.
Sr. Enric Pujal sobre aquest tema, (s’adjunta còpia d’aquest escrit en Annex Núm. 1).

El M.I. Sr. Francesc Grau diu que, per una qüestió de forma, caldria plantejar-se el dret
d’un Conseller a fer constàncies en acta a través d’una carta, sense estar present a la sessió.

El M.I. Sr. Síndic General considera que és un procediment especial, no previst, i que
caldrà contemplar-lo al revisar el Reglament del Consell General. Precisa que l’escrit del M.I.
Sr. Enric Pujal figurarà com annex a l’acta, fent referència que s’ha llegit durant la sessió. A
continuació deixa en suspens aquest punt de l’ordre del dia, a l’espera de que la Comissió
redacti una nova proposta en el decurs de la suspensió de la sessió.

9. Examen i aprovació, si escau, del Projecte de Llei de modificació de la Llei de
creació de l’Ens Forces Elèctriques d’Andorra (F.E.D.A.).

El M.I. Sr. Síndic General fa donar lectura a aquest Projecte de Llei, així com a l’informe
elaborat per la Comissió legislativa d’Indústria i Comerç i a l’informe elaborat pel Govern.
(L’informe de la Comissió fou publicat per Edicte de data 24-10-90).

El M.I. Sr. Miquel Aleix remarca que, per un lapsus de redacció, a l’informe de la
Comissió legislativa no es fa esment del fet que les esmenes núms. 1, 2 i 3 foren aprovades
per unanimitat mentres que la núm. 4 per majoria i afegeix que, quant a la núm. 4, la Comissió,
per majoria, proposa mantenir la redacció, acabant però després de la menció “Administració
General”, per considerar que la Llei General de les Finances Públiques ja fa les previsions
necessàries.

El M.I. Sr. Jordi Mas diu que els Consellers de la minoria que formen part d’aquesta
Comissió legislativa no varen acceptar l’esmena núm. 4 per considerar que, tot i que estan
d’acord amb el fons, cal un estudi aprofundit de les repercussions econòmiques d’una mesura
així, contemplant també totes les parapúbliques i l’administració en general. Afegeix que
aquestes motivacions ja les varen fer constar en l’acta de la Comissió i que lamenta que no
s’hagin recollit en l’informe, agraint al Sr. President que ho hagi clarificat. Lamenta també que
els informes no siguin més explícits i reflecteixin bé les respectives posicions.

El M.I. Sr. Joan Jordi formula la mateixa remarca que el M.I. Sr. Jordi Mas i afegeix que
cal estudiar les repercussions en totes les parapúbliques i també en la caixa del Consell
General. Creu que aquest no és el sistema per a buscar nous ingressos, ja que aquests diners
ja estan a les caixes de l’Administració.
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El M.I. Sr. Josep Anton Ribes considera que els informes han d’ésser breus, ja que si
s’hagués de transcriure en ells totes les intervencions i constàncies serien desmesuradament
extensos.

El M.I. Sr. Jordi Mas precisa que aquí no es tracta d’analitzar l’acta d’una Comissió sinó
un informe sobre un projecte de llei, informe que ha de reflectir l’acord pres i si ho ha estat
per majoria o per unanimitat.

El M.I. Sr. Josep Anton Ribes creu que el Sr. President ja ha aclarit aquest extrem.

El M.I. Sr. Jordi Mas respon que precisament per això li ha agraït que ho hagués clarificat.

El M.I. Sr. Josep Cases remarca que ha rebut fa pocs dies l’informe del Govern, tot i que
està datat del 12 de novembre darrer, i demana que es revisin les vies de tramitació. Afegeix
que els documents són públics i que han de dir tot el necessari per evitar confusions.

El M.I. Sr. Josep Garrallà diu que està d’acord amb el que ha dit el M.I. Sr. Jordi Mas.
Diu també que l’informe del Govern se’l faria seu, excepte en el punt on diu que no ha d’ésser
per una disposició legislativa, ja que considera que això és una competència del Consell
General.

El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria precisa que el Govern diu això en
el sentit de remarcar que ja hi ha una disposició legislativa que preveu l’obligació de que la
gestió dels fons que estan a les parapúbliques reverteixi en l’Institut Nacional Andorrà de
Finances, que és la Llei de creació de l’I.N.A.F., i que per això no calia repetir-ho en una altra
disposició.

El M.I. Sr. Cap de Govern aclareix que un servei públic hauria de facturar a preu de cost
i, en pura teoria, no podria haver-hi excedents i que tot excedent constitueix un impost.

El M.I. Sr. Enric Dolsa manifesta que està d’acord amb l’informe de la Comissó legislativa
d’Indústria i Comerç, excepte en l’Esmena núm. 4, i especialment en allò que afecta al S.T.A.,
per la qual cosa caldria escoltar el parer de la Comissió legislativa de Serveis Públics.

El M.I. Sr. Josep Anton Ribes diu que està d’acord en que en els informes s’ha de precisar
si els resultats de les votacions són per majoria o per unanimitat, però que no s’hi pot
transcriure els debats i totes les incidències.

El M.I. Sr. Josep Cases diu que tampoc li quedava clar què volia dir el Govern amb la
menció “... disposició legislativa”. Afegeix que al llegir això pensava en la C.A.S.S. i en una
possible intervenció futura de l’I.N.A.F., i que no voldria sentar ara cap precedent.

El M.I. Sr. Miquel Aleix pregunta al Govern si accepten la nova redacció de l’Art. 10.3
o mantenen la seva proposta. Quant a les altres parapúbliques precisa la Comissió, només va
agafar la iniciativa de començar amb F.E.D.A. i de demanar al Govern que ho estudiï, amb el
benentès que les respectives Comissions hauran de participar.

El M.I. Sr. Cap de Govern diu que el Govern accepta l’esmena, amb la consideració de
que, des del punt de vista formal, la primera presentació era més perfecta.

El M.I. Sr. Síndic General fa donar lectura a la nova redacció de l’esmena.

“La gestió econòmica de F.E.D.A. tindrà per objectiu l’equilibri financer. Això no
obstant, amb una part dels excedents d’explotació podrà constituir un fons de reserva
que haurà d’aplicar-se exclusivament al finançament de les millores i ampliacions de
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les instal.lacions. La resta d’aquests excedents d’explotació revertirà a l’Administració
General.”

El M.I. Sr. Jordi Mas diu que el fons de la qüestió potser ha d’anar en aquest sentit però
que considera arriscat prendre aquesta decisió i sentar un precedent sense un estudi de
repercussions. Creu que no es pot fer aquesta modificació.

El M.I. Sr. Josep Garrallà s’adhereix al que acaba de dir el M.I. Sr. Jordi Mas.

El M.I. Sr. Joan Jordi diu que els quatre Consellers de Sant Julià de Lòria s’adhereixen
a la manifestació del M.I. Sr. Jordi Mas i que no accepten l’esmena.

El M.I. Sr. Isidre Torres s’adhereix a la manifestació del M.I. Sr. Jordi Mas.

No havent-hi més observacions, el M.I. Sr. Síndic General declara aprovada per
majoria la Llei de modificació de la Llei de creació de l’Ens Forces Elèctriques d’Andorra
(F.E.D.A.), amb les Esmenes presentades per la Comissió legislativa, quedant la núm. 4
aprovada segons la nova redacció feta en el decurs del present debat.

(**** La Llei ha estat objecte de publicació en el Butlletí Oficial ****).

10. Debat relatiu a les preguntes formulades pels MM.II. Srs. Jordi Font Cabanes,
Enric Pujal Areny i Josep Cases Baró, relatives a l’àmbit sanitari, (Reg. Núm. 414-A).

El M.I. Sr. Josep Cases diu que el Govern va contestar totes les preguntes conjuntament
i que, d’acord amb el Reglament, cap un torn de rèplica per cadascuna. Afegeix que les
preguntes es fan amb esperit constructiu, ja que moltes vegades motiven per actuar. Quant
a la primera pregunta, precisa que l’informe sobre la polio és de l’any 1989 i no del 1988, com
afirma el Govern; quant a la segona pregunta, diu que la resposta del Govern és literària i no
aporta solucions, i que es felicita de que pel 1991 hi hagi previsió pressupostària pel pla de
salut; quant a la tercera pregunta diu que no comparteix el parer del Govern de considerar
precipitada la posta en funcionament de l’Escola d’Infermeria, ja que considera que era
necessari fer-ho i així es va fer, a iniciativa de la Comissió legislativa, en la qual recorda que
el M.I. Sr. Jordi Farràs també hi era i que ara és urgent preparar el Reglament; quant a la quarta
pregunta diu que esperarà a conèixer els resultats de la Comissió d’Enquesta.

El M.I. Sr. Jordi Farràs recorda que ell, durant la legislatura anterior, ja havia denunciat
la situació de l’infermeria, amb la rotació desmesurada de personal, i havia demanat informes
sobre la matèria. Quant a l’escola diu que potser hi va haver una certa precipitació, però que
hi havia una necessitat real de personal, que continua existint, i que ara cal que l’escola
prosperi.

El M.I. Sr. Síndic General fa donar lectura a l’escrit que sobre aquest tema li ha adreçat
el M.I. Sr. Enric Pujal (s’adjunta en Annex Núm. 2). Diu que, excepcionalment, el text
figurarà en annex a l’acta i que aquest procediment no es podrà seguir utilitzant fins i tant no
estigui regulat pel Reglament, i que mentrestant, si algun Conseller absent considera que ha
de fer alguna manifestació en relació amb els temes tractats en una sessió, podrà fer-ho a
través d’algun Conseller present i sota la responsabilitat d’aquest.

El M.I. Sr. Enric Dolsa està d’acord amb el M.I. Sr. Síndic General i afegeix que si algun
Conseller adreça cartes com la d’avui, els demés Consellers les haurien de conèixer abans de
la sessió, que a més a més no haurien de llegir-se en el ple del Consell i en tot cas solament
constar com annex.
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El M.I. Sr. Jordi Mas diu que ell també pensa en el mateix sentit.

El M.I. Sr. Josep Garrallà creu que els Consellers han de fer les constàncies que creguin
en aquelles sessions en les quals siguin presents.

El M.I. Sr. Cap de Govern lamenta que el M.I. Sr. Enric Pujal no sigui present avui per
a poder respondre-li, reservant-se per a fer-ho quan hi sigui.

El M.I. Sr. Conseller de Treball i Benestar Social respon a la intervenció del M.I. Sr. Josep
Cases dient que ell no dubta de l’esperit constructiu de les preguntes i que està disposat a
seguir contestant-les amb la mateixa qualitat literària i de fons, esperant que això no sigui
negatiu. Diu que algunes coses ja es veuen resoltes a nivell pràctic amb el Projecte de
Pressupost i, si aquest s’aprova, es podrà passar dels estudis a les realitats.

El M.I. Sr. Josep Cases demana que consti en acta la manifestació següent:

“El M.I. Govern ha contestat a les preguntes formulades pels tres Consellers Generals
amb temes de la situació sanitària al Principat, amb un contingut evasiu i amb to
polèmic, fora de lloc. El Govern no ha contestat amb concreció cap de les preguntes
formulades. Ha respost amb vaguetats, qüestions que requerien fórmules precises. En
les seves respostes ha intentat desqualificar els Consellers Generals, però no estem en
campanya electoral, les eleccions ja fa dies que s’han acabat. El M.I. Sr. Conseller sembla
més preocupat de desqualificar els signants de les preguntes que de vetllar per l’interès
de les qüestions suscitades. En les seves respostes fins i tot es pot interpretar que
recrimina als Consellers el fet de que facin preguntes. Nosaltres, Sr. Conseller, ja ens
vam sotmetre al sufragi popular i la Sanitat no va ser utilitzada en cap moment
políticament. Per altra part, li podem dir que nosaltres coneixem les nostres obligacions
i continuarem exercint les funcions de parlamentaris formulant al Govern tantes
preguntes com considerem necessàries.

En les respostes del Govern també hem apreciat la persistència d’un denominador
comú, la difícil situació en la què ho han trobat tot, el malament que anava, el bé que
anirà, i el súmmum dels comentaris han estat les declaracions del Sr. Secretari General
Tècnic de Sanitat, declaracions que avui no porto però que realment són una perla.
Recordi Senyor, que aquest Consell ja ha aprovat un Pressupost preparat per vostès
durant set mesos i que començarem a discutir el segon Pressupost d’aquest mandat
legislatiu ben aviat.

Finalment, en les respostes a les nostres preguntes el Govern tergiversa dades, realitza
anàlisis incomplerts i presenta els fets en un calendari inexistent, oblidant-se de fer
algunes vegades esment a acords anteriors. Malauradament aquesta realitat cada dia es
desenvolupa amb més maestria. Volem deixar constància escrita de la nostra preocu-
pació per les formes adoptades en les respostes del Govern, de la manca de respecte
en la tasca del legislatiu i de les funcions del control parlamentari; per la facilitat en què
són capaços de tergiversar els fets i de canviar les dades. Finalment, per la incapacitat
manifesta de donar les respostes coherents i concretes a preguntes clares i específiques.
Tampoc podem deixar passar sense comentari la manifesta frivolitat demostrada pel
M.I. Sr. Cap de Govern en la seva intervenció a les preguntes dels Consellers. No només
demostra que desconeix totalment el tema, sinó que inclou un judici de valors, Sr. Cap
de Govern, sobre els professionals, als quals nosaltres també, Sr. Cap de Govern, els hi

Any 1991 Acta Núm. 1/1991 7



donem tota la nostra confiança. En aquest cas, Sr. Cap de Govern, vostè barreja la
gimnàstica amb la magnèsia, barrejant la política amb els professionals.

La declaració del M.I. Sr. Cap de Govern en les respostes del Conseller de Treball i
Benestar Social, lluny d’aconseguir que desistim en el tema de les preguntes farà que
això ens animi a portar-ne més. Preguntes que han de servir perquè la Sanitat andorrana
es discuteixi en el si d’aquesta Cambra. Pensem que els debats sobre la Sanitat en el si
d’aquesta Cambra faran que fins i tot el Cap de Govern conegui quin és el seu real
funcionament, el dels Serveis Sanitaris d’Andorra, i quina és la seva responsabilitat al
Cap de l’Administració Andorrana, per acabar d’una vegada amb la constant degradació
de l’assistència sanitària a Andorra.”

El M.I. Sr. Cap de Govern considera que les manifestacions del M.I. Sr. Josep Cases són
subjectives i manifesta que la postura del Govern i seva és la mateixa que el dia en què varen
fer les respostes.

11. Resposta oral del M.I. Govern, a la pregunta formulada pels MM.II. Srs. Jordi
Font Cabanes, Enric Pujal Areny i Albert Pintat Santolaria, relativa a l’execució del
Pressupost General de 1990, (Reg. Núm. 423-A).

El M.I. Sr. Síndic General fa donar lectura a la pregunta esmentada que és del tenor
literal següent:

“Els sotasignats, Jordi Font Cabanes, Enric Pujal Areny i Albert Pintat Santolaria,
Consellers Generals per les Parròquies de Canillo, d’Encamp i de Sant Julià de Lòria,
respectivament, d’acord amb allò que preveu l’Article 80 del Reglament del M.I. Consell
General, formulen la següent pregunta, a fi que sigui contestada oralment pel M.I.
Govern:

El passat dia 24 de juliol d’enguany, fou aprovat pel M.I. Consell General el Pressupost
General corresponent a l’exercici de 1990. En relació amb aquest Pressupost, i a fi que
sigui contestada oralment, demanem al M.I. Govern:

1. Estat de l’execució del Pressupost General de despeses d’inversió i funcionament,
corresponent a l’exercici de 1990, amb detall per sub-conceptes i per naturalesa.”

El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria explica que la pregunta no es pot
respondre amb poques paraules. Precisa que les xifres estaven preparades per la sessió de
Sant Tomàs i corresponen a la primera quinzena de desembre de 1990.

Diu que en data 4 de desembre 1990 l’estat d’execució del Pressupost 1990 apareixia,
en xifres globals, de la següent manera:

1. S’havien autoritzat despeses que representaven un 70% dels crèdits pressupostats.

2. Les despeses liquidades representaven, a la mateixa data, un 55% dels crèdits
pressupostats.

3. Els pagaments ja ordenats es situaven en un 53% dels crèdits pressupostats.

4. Més concretament, i atenent a la classificació econòmica, les despeses de personal
estaven liquidades en un 76%, el consum de béns corrents i de serveis en un 54%, els
interessos en un 32% i les transferències corrents en un 69%.
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5. Les inversions reals estaven autoritzades en un 71% i liquidades en un 46%, mentre
que les transferències de capital estaven autoritzades en un 87% i liquidades en un 85%.

6. Pel que fa als ingressos, en la mateixa data s’havien ingressat 10.154.416.183 pessetes
que corresponien al 84% dels ingressos pressupostats.

Afegeix que, més enllà d’aquestes xifres globals, si els Consellers Generals autors de la
pregunta desitgen una contesta estricta als punts que sol.liciten caldrà llegir la docu-
mentació que s’acompanya.

El M.I. Sr. Albert Pintat diu que, en benefici de la informació general, creu que si aquesta
informació es transmesa a la Comissió legislativa d’Economia, Finances i C.E.E. els serà molt
útil, i pregunta si es pot saber, almenys aproximadament, respecte de la xifra total pressupos-
tada dels 21.000 milions i dels ingressos que són 12.400, com s’ha situat la realitat de l’any.

El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria respon que, aproximadament, els
ingressos han estat superats en gairebé un 19%. Pel que fa a la liquidació del pressupost diu
que és impossible de contestar-li aquesta pregunta, entre altres coses, perquè la definitiva i
eventual aprovació per part del Consell General del Projecte de Llei de Crèdit Extraordinari
d’alguna manera condiciona l’efectiva realització de les despeses pressupostades.

El M.I. Sr. Síndic General rep del M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria la
documentació complementària a la qual s’ha fet referència i diu que es lliurarà còpia de la
mateixa als MM.II. Srs. Consellers que van formular la pregunta i a altres que ho desitgin,
afegint que no hi ha cap inconvenient en que si hi ha algun comentari a fer, es faci en una
sessió posterior.

12. Resposta oral del M.I. Govern, a la pregunta formulada pels MM.II. Srs. Jordi Mas
Torres, Josep Garrallà Rossell i Josep Cases Baró, relativa a la radiodifusió, (Reg.
Núm. 436-A).

El M.I. Sr. Síndic General fa donar lectura a la pregunta esmentada que és del tenor
literal següent:

“Al M.I. Sr. Síndic General:

“Els que subscriuen, Josep Garrallà Rossell, Jordi Mas Torres i Josep Cases Baró,
Consellers Generals de les Parròquies de La Massana, d’Encamp i de Sant Julià de Lòria,
respectivament, formulen al Govern per tal que siguin contestades oralment davant del
M.I. Consell General, d’acord amb allò que preveu l’article 80 del Reglament de la M.I.
Assemblea, les preguntes següents:

-ANTECEDENTS-

El sistema de ràdio i televisió d’Andorra quedà definit el proppassat 12 d’octubre de
1989, amb l’aprovació pel M.I. Consell General de la Llei de Radiodifusió i Televisió
adoptant un sistema d’explotació mixt.

El sistema definit com a públic, o de gestió directa, malgrat el temps transcorregut i les
inquietuds que desperten temes tan sensibles com són la radiodifusió i televisió,
declarats serveis públics essencials per la comunitat, no es preveu el moment tan
esperat, de la posta en funcionament de la ràdio i la televisió nacional.
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En la contesta realitzada pel M.I. Sr. Cap de Govern, davant el M.I. Consell General, el
proppassat dia 1 de juny de 1990, a una pregunta formulada per nosaltres mateixos,
ens assabentava de la realització d’un avantprojecte per determinar la configuració
tècnica pel funcionament de l’O.R.T.A.

Pel que fa al sistema privat o de gestió indirecta, en aquests moments, totes les situacions
de fet anteriors a la normativa adoptada pel M.I. Consell General encara persisteixen,
adquirint cada vegada més importància. Aquest és el cas de Ràdio Valira, que avui
continua emeten els seus programes, sense que estigui legalment inscrita en el Registre
de Comerç, tenint els seus estudis en territori andorrà i essent pràcticament finançada
per ingressos generats a Andorra.

Aquestes situacions que, al nostre entendre, distorsionen la futura configuració de la
radiodifusió i televisió al país, i la manca de definició del Govern per a posar en aplicació
la Llei del 12 d’octubre de 1989, ens porten a formular la següent,

PREGUNTA

1. Quin és el plantejament tècnic pel funcionament de l’O.R.T.A. que ha resultat de
l’Avantprojecte?

2. En quin termini de temps pensa el Govern posar en funcionament l’O.R.T.A.?

3. Ha nomenat els membres de la Junta de Govern i el Director General que preveuen
els articles 9 i 12 de la Llei de l’O.R.T.A.?

4. Quin és el resultat de l’estudi que ha efectuat el Govern amb l’objectiu d’ampliar el
nombre de canals que emeten avui al Principat?

5. Que pensa el Govern de la situació en què es troba Ràdio Valira, una empresa de
radiodifusió estrangera, que efectua les seves emissions des d’Andorra, té els seus
estudis en uns locals dins d’Andorra, la major part dels seus recursos venen d’Andorra,
i no té cap autorització administrativa?”

El M.I. Sr. Jordi Mas demana que, en nom dels tres signataris de la pregunta, consti en
acta la manifestació següent:

“El proppassat dia 15 d’octubre de 1990, varem adreçar una pregunta al Govern perquè
fos contestada oralment davant el M.I. Consell General.

Aquesta pregunta, no va ésser inclosa en l’ordre del dia d’un Consell, fins a la sessió
del dia 21 de desembre, o sigui 67 dies després d’haver-la formulat.

La sessió d’aquest Consell va ser suspesa i ajornada, quan havíem examinat set dels
catorze punts de què constava l’ordre del dia, fins avui dia 18 de gener de 1991.

A partir de la data en què es va plantejar la nostra qüestió, els esdeveniments es van
precipitar, i en un termini de tres mesos s’ha constituït l’O.R.T.A., s’ha posat en marxa
l’emissora de Ràdio Nacional a ple funcionament, i inclús s’han fet proves de Televisió.
Comprendrà, Senyor Síndic, el poc interès que desperta la contesta a una pregunta
formulada amb tres mesos d’antelació, tot i que confiem que el Govern ens aclareixi
alguna qüestió que encara queda pendent.
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Lamentem la poca celeritat demostrada per Sindicatura, en procedir a la convocatòria
del Consell General, restant d’aquesta manera l’interès que en el seu moment tindrien
temes d’actualitat com aquests.”

El M.I. Sr. Síndic General explica que la pregunta s’ha inclòs en una sessió en la forma
prevista pel Reglament i que, si avui s’ha resolt una part de les preguntes ens en podrem
felicitar i es podrà aclarir allò que no estigui resolt.

El M.I. Sr. Conseller de Serveis Públics respon la pregunta en els termes següents:

“1. Després dels diferents estudis duts a terme i de l’avantprojecte al qual els MM.II. Srs.
Consellers Generals autors de la pregunta fan referència, el plantejament d’endegament
tècnic ha estat, a grans trets, el següent:

a) Nomenament dels membres de l’O.R.T.A. i constitució de la mateixa.

b) Obertura de l’emissora de ràdio en F.M. a partir de les instal.lacions,
propietat de l’Estat Andorrà, fruit de la cessió de béns de l’antiga Ràdio de les
Valls (SOFIRAD).

c) Adequació, mitjançant obres dutes a terme per la Conselleria de Serveis
Públics, dels locals de l’antic B & B Club, per a instal.lar-hi en el segon semestre
del 1991 la Ràdio i la Televisió Andorranes.

d) Vertebrar una redacció de serveis informatius suficientment flexible per a
poder assumir tant la informació de la Ràdio com de la Televisió.

e) Dur a terme unes emissions de prova de la T.V.A. en espera de la posta en
marxa definitiva.

2. Tal i com ja consta a VV.MM.II. Sries. l’O.R.T.A. ja es troba en funcions.

3. Igualment, tant els membres de la Junta de Govern com el Director General foren
nomenats en el seu dia i es troben en funcions des de fa uns dos mesos.

4. El Govern disposa d’un estudi de planificació estratègica de la xarxa de difusió de
T.V. del Principat d’Andorra.

De l’Auditoria i Diagnòstic de la xarxa de difusió de T.V. existent, es conclou que
l’espectre freqüencial del Principat està saturat, comptant el canal destinat a la T.V.A.

De l’avaluació de necessitats relatives a la difusió de T.V., es deriva que la població
andorrana desitja rebre més canals televisius: així ho manifesta un 79% dels 481
enquestats en el marc de l’estudi esmentat.

Ampliar l’oferta televisiva suposa, donada la saturació de la xarxa, la necessitat d’un
nou sistema de distribució dels senyals.

Les alternatives per aquesta nova xarxa de distribució són el bucle d’hiperfreqüències,
la distribució MMDS, mixta fibra òptica/MMDS o la xarxa de cable. L’equip tècnic que
ha realitzat aquest estudi recomana aquesta darrera alternativa: el cable.

La xarxa de cable permetria oferir més de 40 canals i serveis interactius, amb certes
limitacions en funció de la xarxa específica. Les possibilitats i limitacions es detallen en
l’estudi. A partir de l’anàlisi realitzat es proposa una xarxa troncal i distribució primària
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en fibra òptica i modulació AM vertigial, i una xarxa de distribució secundària en coaxial
i en arbre.

Aquesta xarxa podria realitzar-se de forma aèria o soterrada. El cost avaluat en el cas
de que fos aèria és de 1.147 MPTA. Una xarxa totalment soterrada té un cost de 9.041
MPTA, i una alternativa mixta, amb la part troncal i de distribució primària soterrada i la
resta aèria costaria 3.186 MPTA.”

El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria continua responent en els termes
següents:

“5. Tal i com ja s’ha exposat en anteriors intervencions del Govern davant aquesta M.I.
Assemblea, Ràdio Valira és efectivament una emissora de ràdio estrangera.

Pel que hem pogut saber no es tracta de cap empresa mercantil, sinó que una societat
mercantil espanyola la regenta i explota des de la Seu d’Urgell.

A Andorra una societat andorrana, PROMARTS, S.A. (inscrita al Registre de Societats
del Govern en data 22 de desembre de 1988 amb el Núm. 5.303-5, B, foli 463) produeix
programes per “Ràdio Valira”.

Aquesta societat fou autoritzada amb el següent objecte:

“La contractació de publicitat, realització de campanyes publicitàries, creació gràfica,
Producció de Programes Audiovisuals ...”.

Com a societat andorrana, té totes les seves instal.lacions a Andorra i efectua gran part
de l’activitat comercial en aquest país.

No existeix cap llei que prohibeixi a una societat de dret andorrà, dedicada a la
Producció de Programes Audiovisuals, realitzar programes per a emissores situades
a qualsevol lloc.

Precisarem finalment que Promarts, S.A. és el resultat de la transformació de la també
societat mercantil andorrana Promarts, S.L. que operava a les Valls des de feia uns
anys.”

El M.I. Sr. Jordi Mas pregunta si és normal que Ràdio Valira actuï com ho fa, amb vehicles
que circulen amb el seu nom, i què passaria si ho fessin altres emissores. Demana també que
passarà a partir de la posta en funcionament de l’O.R.T.A. amb aquestes emissores que
funcionen al país sense cap autorització.

El M.I. Sr. Cap de Govern respon que és cert que hi ha una situació de fet i una situació
de dret i que hi ha una sèrie d’emissores que es reben a Andorra a través d’uns mitjans que
els posa a disposició la pròpia Administració, en una situació totalment legal. Afegeix que és
un problema que està plantejat i al qual s’haurà de donar solucions.

El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria explica que els vehicles als quals
s’ha fet referència estan legalment matriculats a nom de Promarts i porten inscripcions
comercials com tants d’altres vehicles. Amplia l’explicació del M.I. Sr. Cap de Govern dient
que si es rep unes emissores de fora és perquè s’admet així i, si algun dia es pren la decisió
de no deixar entrar freqüències de fora s’intentarà posar els mitjans tècnics per aconseguir-ho.

El M.I. Sr. Jordi Mas considera que la situació de les emissores no és la mateixa, ja que
Ràdio Valira té els estudis a Andorra.

12 Acta Núm. 1/1991 Any 1991



El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria precisa que Ràdio Valira té uns
estudis a Andorra i uns altres a la Seu d’Urgell i no emet des d’Andorra.

El M.I. Sr. Josep Cases explica que els signataris de la pregunta no tenen res de personal
contra Ràdio Valira, perquè els preocupa la política del fet consumat, ja que l’emissora està
a Andorra, té les seves fonts d’ingressos a Andorra i a més a més, la C.A.S.S. n’és soci. És una
realitat que s’ha de contemplar i, si es vol, fer el necessari per legalitzar-la.

El M.I. Sr. Síndic General diu que, atès que sembla que la situació de Ràdio Valira és
“de facto”, potser valdria la pena reglamentar tant aquesta qüestió com la de les altres
emissores que es reben.

El M.I. Sr. Josep Garrallà demana si s’ha adscrit els béns que pertoquen a l’O.R.T.A.

El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria explica que el Gabinet Jurídic del
Govern està estudiant, amb col.laboració de la Secretaria General del M.I. Consell General,
aquesta qüestió que és complexa i que cal resoldre bé. Afegeix que també caldrà fer l’informe
de l’S.T.A. i el de l’E.N.A.R. per a poder fer la cessió.

El M.I. Sr. Josep Maria Rossell recorda que el tema de la transferència de béns a l’O.R.T.A.
ja fou evocat en l’informe de la Comissió legislativa de Serveis Públics sobre la liquidació dels
comptes del 1989.

El M.I. Sr. Enric Dolsa diu que en una sessió del passat més de juliol es va demanar les
participacions en Promarts i encara no s’ha rebut aquesta informació i demana com es troba.

El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria explica que creu que part d’aquella
informació ja es va donar en una sessió posterior i que actualment, havent rebut una petició
escrita de la Comissió legislativa de Sanitat i Benestar Social en el mateix sentit, s’està treballant
per acabar de preparar-la i trametre-la a Sindicatura la setmana vinent.

El M.I. Sr. Enric Dolsa precisa que ell mateix fou qui va promoure la petició d’informació
feta per la Comissió legislativa de Sanitat i Benestar Social.

El M.I. Sr. Josep Cases diu que si es compleix el que s’ha dit i es dóna tota la
documentació es dóna per satisfet i que, com ha dit el M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç
i Indústria, una part ja la va donar en una sessió posterior.

El M.I. Sr. Jordi Farràs felicita al Govern per haver posat en funcionament amb celeritat
la ràdio i haver fet les proves de la televisió. Pregunta si des dels nous locals es millorarà la
qualitat tècnica de les emissions.

El M.I. Sr. Síndic General diu que si es desitja fer un debat sobre el funcionament de la
ràdio i televisió es podria fer un altre dia tot i que, si el Govern vol, pot contestar al M.I. Sr.
Jordi Farràs.

El M.I. Sr. Conseller de Serveis Públics explica que, com a President del Consell
d’Administració, ja s’ha adreçat al Director, per escrit i verbalment, per demanar-li que es
prenguin mesures per millorar i restablir la recepció de les emissores.

El M.I. Sr. Jordi Mas diu que es felicita de que la ràdio estigui en funcionament, ja que
demostra que les seves preguntes han servit per quelcom.
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13. Proposta de Resolució de la sol.licitud Núm. 53.438, presentada pels Srs. Simó
Duró Coma, Jordi Llovera Massana i Roger Rossell Vilaginés.

El M.I. Sr. Síndic General fa donar lectura a la sol.licitud Núm. 53.438, així com també
a la Proposta de Decret de la Comissió Permanent, que és del tenor literal següent:

“La Comissió Permanent del M.I. Consell General, en la seva reunió del dia 21 de
novembre de 1990, ha acordat, per unanimitat, sotmetre al Ple de la Cambra la següent,

PROPOSTA DE DECRET

El Consell General de les Valls d’Andorra,

Vista la sol.licitud presentada pels Srs. Simó Duró Coma, Jordi Llovera Massana i Roger
Rossell Vilaginés.

Considerant que determinar les incompatibilitats en l’exercici de les funcions dels
serveis emanats directament dels Excms. Srs. Coprínceps, no és de la seva competència.

DECRETA:

Que es declara incompetent per a entendre d’aquesta sol.licitud.”

El M.I. Sr. Jordi Mas diu que sense entrar en el fons, no comparteix la proposta i que
considera que és un tema de la competència del M.I. Consell General.

El M.I. Sr. Síndic General diu que la sol.licitud demana que el Consell intervingui en un
tema que no és de la seva competència i que la Cambra pot opinar en tant que qüestió política,
però no decidir o posar-se a favor o en contra.

El M.I. Sr. Albert Pintat demana què diu el comunicat que diuen que s’adjunta a la
sol.licitud i afegeix que, si la intervenció del M.I. Sr. Delegat Permanent era per defensar
Andorra, no té res a dir a la Proposta de Decret presentada.

El M.I. Sr. Síndic General explica que el M.I. Sr. Delegat Permanent va intervenir en un
afer judicial contra França i Espanya, ja que no podien actuar directament contra Andorra a
Strasbourg, com a assessor del Govern espanyol, a petició d’aquest, per tractar-se d’un tema
d’Andorra. Fa anar a buscar el document i es lliura còpies als presents.

El M.I. Sr. Joan Jordi diu que ja es va manifestar en la reunió de la Comissió Permanent,
en el sentit de que caldria dir a l’Excm. Sr. Copríncep que els andorrans preferim que no
intervingui en afers de Consellers del Govern espanyol, ja que es pot confondre amb un
traspàs de competències.

No havent-hi cap més intervenció el M.I. Sr. Síndic General declara aprovada per
majoria la Proposta de Decret que s’acaba de llegir.

14. Proposta de Resolució de la sol.licitud Núm. 55.304, presentada pels Srs. Simó
Duró Coma, Jordi Llovera Massana i Roger Rossell Vilaginés.

El M.I. Sr. Síndic General fa donar lectura a la sol.licitud Núm. 55.304, així com també
a la Proposta de Decret de la Comissió Permanent, que té el contingut següent:
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“La Comissió Permanent del M.I. Consell General, en la seva reunió del dia 7 de
novembre de 1990, ha acordat, per unanimitat, sotmetre al Ple de la Cambra la següent,

PROPOSTA DE DECRET

El Consell General de les Valls d’Andorra,

Vista la sol.licitud presentada pels Srs. Simó Duró Coma, Jordi Llovera Massana i Roger
Rossell Vilaginés.

Vistes les previsions del Títol V del Reglament del Consell General, relatiu al procedi-
ment legislatiu.

Considerant que la present sol.licitud no entra dins de les figures contemplades pel
susdit títol, en allò que es refereix a la legitimació per a tenir iniciativa legislativa.

DECRETA:

Que no procedeix admetre a tràmit aquesta sol.licitud.”

No havent-hi cap intervenció, el M.I. Sr. Síndic General declara aprovada per assen-
timent la Proposta de Decret que s’acaba de llegir.

Seguidament, el M.I. Sr. Síndic General suspèn uns moments la sessió, per tal de
permetre a la Comissió legislativa de Sanitat i Benestar Social de redactar la proposta en relació
amb el punt Núm. 8 de l’ordre del dia.

8. Examen i aprovació, si escau, del Projecte de Llei de modificació de l’article 7 de
la Llei sobre la Pensió de Vellesa No Contributiva del M.I. Consell General del 20 de
maig de 1988.

Represa la sessió, el M.I. Sr. Joan Martínez diu que la Comissió legislativa de Sanitat i
Benestar Social ha acordat retirar l’informe que havien fet sobre aquest Projecte de Llei i
proposar l’aprovació del text presentat pel M.I. Govern amb les esmenes següents:

- En el paràgraf 1r. de l’article 7 treure “abans de l’1 d’octubre de 1990” i dir “abans de
la data en què s’aprovi pel M.I. Consell General la Llei de Beneficència.”

- En el paràgraf 2n. de l’article 7 treure “amb posterioritat al dia 30 de setembre de 1990”
i dir “amb posterioritat al dia d’aprovació pel M.I. Consell General de la Llei de
Beneficència.”

El M.I. Sr. Cap de Govern manifesta l’acceptació del Govern d’aquestes Esmenes.

No havent-hi cap més observació el M.I. Sr. Síndic General declara aprovada per
unanimitat la Llei de modificació de l’article 7 de la Llei sobre la Pensió de Vellesa No
Contributiva del M.I. Consell General del 20 de maig de 1988, amb les Esmenes que acaba
de proposar la Comissió legislativa de Sanitat i Benestar Social.

(**** La Llei ha estat objecte de publicació en el Butlletí Oficial ****).
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- Procés Constituent.

El M.I. Sr. Síndic General procedeix a informar sobre la situació del procés constituent.
Explica que la reunió de la Comissió Tripartida, prevista pel dia 14 de gener fou ajornada a
petició dels Serveis de S.E. el Copríncep Francès, com a conseqüència dels esdeveniments
del Golf Pèrsic. Fa donar lectura als missatges rebuts del Sr. Gilles Ménage i del M.I. Sr. Veguer
Francès (Reg. Núm. 38-A del 17-1-91).

El M.I. Sr. Síndic General explica que la Comissió encarregada del procés constituent
va creure oportú esperar un temps prudencial i, a la vista de l’evolució dels esdeveniments
demanar que es fixi una nova data dins dels millors terminis.

Seguidament, informa que s’ha rebut una carta de S.E. el Copríncep Episcopal, el tenor
literal de la qual és el següent:

“La Seu d’Urgell, 10 de gener de 1991.

M.I. Sr. Josep Mª Beal i Benedico
Síndic General de les Valls
Andorra la Vella.

Molt Il.lustre Senyor,

Vull testimoniar a V.M.I.S. i al M.I. Consell General de les Valls la meva satisfacció pel
fet que en data molt propera s’inicia el procés constituent amb la participació dels elegits
andorrans i dels Serveis dels Coprínceps.

Confio que l’acord assolit entre els Serveis dels Coprínceps sobre el procediment
trobarà també l’assentiment dels representants del M.I. Consell General de les Valls.
Així l’endegament del procés constituent serà coherent i podrà quedar reflectit en una
declaració comuna, que reculli la voluntat i el compromís de totes les parts responsables
de dotar al País amb una moderna constitució escrita.

Recorreguda aquesta etapa preparatòria, espero que es podrà iniciar ben aviat la
discussió sobre els continguts de la constitució. Com us ho he manifestat en diverses
ocasions entenent acollir una aspiració del nostre poble, us reitero ara la meva
disposició a propiciar en el marc de la constitució una reforma global i coherent de les
institucions, que refermi la sobirania d’Andorra, proclami i garanteixi els drets i llibertats
dels ciutadans i estructuri el Principat com a un veritable Estat de Dret.

Aprofito gustosament l’avinentesa per a reiterar a V.M.I.S. i al M.I. Consell General de
les Valls el testimoniatge de la meva alta consideració.

Joan Martí.”

El M.I. Sr. Síndic General diu que s’acusarà recepció d’aquesta carta, manifestant la
satisfacció per la voluntat expressada per Sa Excel.lència en ella.

El M.I. Sr. Jordi Mas considera que valdria la pena aprofitar aquest ajornament per a
preparar les propostes de la part andorrana, per tenir-ho treballat a fons en el moment de
seure a la taula de negociació.
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El M.I. Sr. Síndic General explica que la Comissió encarregada ja està treballant aquesta
qüestió i que segurament farà falta un debat de l’Assemblea per acabar de precisar algunes
qüestions. Explica també que la idea és disposar d’un esquema de base sobre el qual s’anirà
avançant i omplint els buits a partir de les diferents opcions tècnicament possibles.

El M.I. Sr. Jordi Mas precisa que ell ha fet l’observació perquè considera que, quan
comenci la negociació, valdrà la pena saber amb precisió què es vol.

El M.I. Sr. Síndic General continua explicant que a la primera reunió tripartida s’hauria
de fixar el procediment de treball i que, si en un moment es veu necessari conèixer l’opinió
del M.I. Consell General sobre algun punt la Comissió ho proposarà ràpidament.

El M.I. Sr. Josep Cases considera que és important que hi hagi debat previ en el si del
M.I. Consell General, per tal de centrar les postures desitjades sobre els diferents temes.
Demana que es faci aquest debat abans de que s’iniciïn les negociacions, a fi d’establir els
principis bàsics.

El M.I. Sr. Síndic General diu que no hi ha cap inconvenient en fer aquest debat, sempre
i quan sigui a nivell de principis bàsics.

Finalment, no havent-hi més qüestions sobre aquest tema, el M.I. Sr. Síndic General
informa que s’ha rebut una carta del M.I. Sr. Delegat Permanent de S.E. el Copríncep Episcopal
nomenant al Sr. Joan Canturri Roca com a Batlle Degà Episcopal.

I no havent-hi més intervencions i havent-se esgotat l’ordre del dia, el M.I. Sr. Síndic
General aixeca la sessió, de la què se n’ha formalitzat la present acta als efectes pertinents.
Són les set i vint minuts de la nit.

P.O. del M.I. Consell General
El Secretari General V. i P.

El Síndic General
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Annex Núm. 1.

Sobre el Punt 8 de l’ordre del dia.

Examen i aprovació, si escau, del Projecte de Llei de modificació de
l’article 7 de la Llei sobre la Pensió de Vellesa No Contributiva.

“La Comissió legislativa presenta un Informe amb el qual no vaig estar d’acord. Jo creia,
per una vegada, que la proposta de modificació de la Llei que ens presenta el Govern, era
acceptable i lògica.

La meva opinió és que caldria donar una nova pròrroga per a les poques persones que
encara no gaudeixen del sistema, tot fent una bona campanya d’informació personalitzada
tant com es pugui per arribar a tots els afectats. Amb els actuals mitjans (B.O.P.A., premsa,
Ràdio Andorra, T.V.A., etc.) ja no hauria de quedar ningú sense informació dels seus drets,
cosa més difícil abans, ja que amb el sistema d’Edictes als taulells dels Comuns, quedava molt
poc difosa la legislació. La Comissió pretén resoldre els problemes amb una futura Llei de
Beneficència, la qual seguirà essent necessària i inajornable per tal d’atendre altres casos
urgents i desesperats.

Però, insisteixo, la proposta del Govern és més justa i efectiva, per tal com resol de
manera més immediata el problema per tot un grup de persones (aproximadament unes 50).

Per tant proposo que, després de posar al dia les dates citades en la modificació
presentada de l’Article 7, per tal de donar coherència i actualitat al text, s’aprovi la modificació
demanada, tot instant al Govern que acceleri els tràmits de redacció i presentació de la Llei
de Beneficència, modificant i millorant les ordinacions vigents en la matèria.

Andorra la Vella, 11 de gener de 1991.

Signat: Enric Pujal Areny”
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Annex Núm. 2.

Rèplica a la resposta del Conseller de Govern, M.I. Sr. Antoni Armengol,
sobre les preguntes formulades, entre altres, pel sotasignant, Enric Pujal
Areny, (punt 10 de l’ordre del dia).

“Per la meva absència del debat, em remeto a les manifestacions que facin els MM.II.
Srs. Jordi Font Cabanes i Josep Cases Baró, tot subscrivint-les íntegrament, però vull fer les
precisions següents:

Primer. En l’informe del Conseller de Govern es diu en diferents ocasions coses tals
com: “Tot això calia haver-ho fet fa un any, senzillament quan tocava”. o “És curiós
que havent disposat des del 1988, d’un any i mig per preguntar-se el que pregunten,
això se’ls hi acudeixi dos anys després”. i també: ... “no deixa d’ésser molt sorprenent
que la seva preocupació es manifesti al cap de 2 anys” ...

Sobre aquesta sorprenent manera de contestar o de qualificar l’interès dels elegits del
poble en les qüestions de Sanitat s’ha de dir, en primer lloc, que a mi no “se m’ha acudit”
(sic) dos anys després. Resulta que jo vaig ésser elegit per la meva Parròquia d’Encamp el
desembre de 1989 i el meu mandat va començar el primer de gener de 1990, el mateix any
en què vaig fer les preguntes.

Jo no tenia l’honor d’ésser Conseller General l’any 1988 ni l’any 1989, cosa que
el Sr. Antoni Armengol ja havia de saber, si més no per quant fou alt funcionari de l’àrea de
Treball i Benestar Social fins a finals de 1988, i Secretari de l’Hble. Comú d’Encamp durant
tot l’any 1989. Potser llavors no li era exigible de saber-ho amb certesa. Però allò que li és
exigible, ara que és Conseller del Govern, abans de contestar amb evasives una pregunta feta
per tres Consellers Generals, és que s’enteri o algun company de Govern més atent li faci
saber, que dos dels tres Consellers que li fan preguntes no eren membres de l’anterior
legislatura.

Segon. Per altra part, el sistema d’aquest Govern de donar la culpa de tot el que no fa
o fa malament, a les anteriors legislatures, ja comença a ésser un argument massa gastat i
podria portar, a l’extrem, a acusar al mateix Cap de Govern, Oscar Ribas, per decisions,
indecisions i manques de decisió del seu primer mandat, per poc que els Consellers de
l’oposició volguéssim entrar en aquest joc. Però, a més a més, aquesta curiosa politiqueta,
tan gastada ja, arriba a l’absurd d’acusar d’una suposada manca de diligència a dos persones
que no podíem intervenir dins del Consell General ni fa dos anys ni fa un any i mig!

A més a més, intentar desqualificar unes preguntes pel fet de no haver-les posat abans,
equival a dir que tot allò que no hagi estat preguntat en una legislatura ja no es pot preguntar
a l’actual ... Si cada cop que uns Consellers tinguin la “gosadia” de fer preguntes al Govern i
alterar la teòrica bassa d’oli de l’actual majoria (actual el dia que redacto aquest escrit) se’ns
ha de contestar “que ho havíem d’haver preguntat abans, que és curiós, que és molt
sorprenent o que ho havíem de fer ”quan tocava" ... (sic)", haurem de tenir uns mitjans
tècnics, d’arxius i de documentació molt més abundants que els minsos de què disposem
avui. Caldrà que el Consell General obtingui els equipaments necessaris per tal que cap
Conseller no s’oblidi mai de fer les preguntes “quan tocava” ...
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S’ha de dir, també, que les preguntes les hem fet al cap d’un temps prudencial durant
el qual hem deixat que la present majoria organitzés la Sanitat segons les seves idees, o segons
les seves preferències personals.

Tercer. Després de llegir la resposta del Conseller, la meva preocupació ha augmentat
enormement, ja que a més a més de les anteriors constatacions, quasi només hi puc trobar
ajornaments, estudis, programació futura, previsions per dur a terme objectius,
anàlisi de la situació, espera de la valoració precisa de la situació de manera científica
i acurada metodològicament ... etc. Tot plegat un recull de paraules demostratives d’una
manca d’acció que es justifica amb informes, reports, dossiers i estudis. Ja ha passat més d’un
any i dubto que el Conseller de Govern pugui al.legar que ara encara “no tocava”. Crec que
“ja toca” que el Govern faci quelcom més que encomanar estudis. En qualsevol cas, tant ara
com fa dos anys, com quan vulgui cada Conseller General, és hora de fer preguntes i “li toca”
al Govern de donar les respostes.

Andorra la Vella, 11 de gener de 1991.

Signat: Enric Pujal Areny”
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